
 کاهش چراغ خاموش 
نرخ پروازهای خارجی

بازار  در  آمده  وجود  به  قیمتی  شوک  از  پس  هفته  چند 
بازارها  این  آرامشی نسبی در  پروازهای داخلی و خارجی،  بلیت 

است. حکمفرما شده 
با  جلسه ای  در  داخلی  هواپیمایی  شرکت های  آنکه  از  پس 
برای  مصوب  نرخ های  به  کشوری  هواپیمایی  سازمان  مسئولان 
اعلام  جدید  جلسه ای  در  آن  از  پس  و  یافتند  دست  شهریورماه 
بازار  شد،  خواهد  اجرایی  ثانوی  اطلاع  تا  نرخ ها  این  که  کردند 

بلیت پروازهای داخلی به آرامشی نسبی رسید.
با وجود آنکه سیاست های جدید جز پروازهای اربعین برای 
نمی کرد،  مشخص  را  دقیقی  سیاست  خارجی  پروازهای  دیگر 
حد  تا  بین المللی  پروازهای  نرخ  که  می دهد  نشان  بررسی ها  اما 
نرخ های پیش  به  یافته و حتی در برخی مسیرها  زیادی کاهش 

از شوک ارزی اخیر نزدیک شده است.
استانبول،  مانند  منطقه  شهرهای  به  پرواز  که  شرایطی  در 
بود  رسیده  تومان  میلیون  چند  به  مسکو  یا  تفلیس،  دوبی، 
بسیاری  در  در حال حاضر  که  می دهد  نشان  بررسی های جدید 
از این مسیرها می توان بلیت های یک طرفه را با نرخی کمتر از 

یک میلیون تومان نیز پیدا کرد.
حال  در  استانبول   – تهران  پرترافیک  مسیر  مثال  برای 
حاضر پروازهایی با نرخ کمتر از یک میلیون تومان ارائه می کند 
و برخی پروازها مسافران را با قیمت حدود ۹۰۰ هزار تومان از 

استانبول می برد. به  تهران 
میلیون  یک  مرز  به  قیمت ها  نیز  تفلیس   – تهران  مسیر  در 
تومان برگشته و مسافران می توانند با هزینه حدود دو میلیون و 
۵۰۰ هزار تومان پرواز رفت و برگشت در این مسیر پیدا کنند. 
میلیون  نرخ یک  تا  استانبول   – تهران  برگشت  و  پروازهای رفت 

و ۸۰۰ هزار تومان نیز کاهش یافته است.
نیز  مسکو   – تهران  و  دوبی   – تهران  مانند  مسیرهایی  در 
هزینه  با  می توانند  مسافران  و  کرده  پیدا  توجهی  قابل  کاهش 
و  کنند  سفر  عربی  متحده  امارات  به  تومان  هزار   ۹۰۰ حدود 
تومان  میلیون  دو  از  کمتر  هزینه ای  نیز  برگشت  و  رفت  برای 

است. ممکن 
پروازهای مسکو نیز که در ایام جام جهانی به بیش از پنج 
میلیون تومان رسیده بود و در همین قیمت برای هفته های بعد 
از سه  به کمتر  پروازها  برخی  بود، در حال حاضر در  باقی مانده 

نیز رسیده است. میلیون تومان 
داخلی  ایرلاین  این که  به  بسته  طولانی تر  مسیرهای  در 
شکل  به  قیمت ها  باشد  نداشته  یا  باشد  داشته  پرواز  آنها  در 
تهران  مسیر  در  مثال  برای  می شود.  متفاوت  توجهی  قابل 
پروازهای  آن  برای  ماهان  هواپیمایی  شرکت  که  پاریس   –
بلیت  قیمت  با  فرانسه  پایتخت  به  سفر  امکان  دارد  برنامه ای 
پرواز  در  اما  دارد،  وجود  تومان  هزار   ۲۰۰ و  میلیون  دو 
مستقیم  پروازهای  ظرفیت  کاهش  به  توجه  با  لندن   – تهران 
برسند  توقف  چند  با  خود  مقصد  به  هستند  مجبور  مسافران 
به  تومان  میلیون  سه  حدود  از  را  قیمت ها  موضوع  همین  که 

است.   کرده  نهایی  بالا 
ایرلاین های  که  آمریکا  و  کانادا  مانند  طولانی تر  مسیرهای 
قدری  قیمت ها  هرچند  نیز  ندارند  مستقیم  پرواز  آنها  به  ایرانی 
سفر  برای  همچنان  اما  یافته،  کاهش  قبل  هفته های  به  نسبت 
یک طرفه نرخ ها از حدود ۱۰ میلیون تومان آغاز شده و به بالاتر 

از ۲۰ میلیون تومان نیز می رسد.
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بسته  دو  گفت:  بودجه  و  برنامه  سازمان  رئیس 
معیشتی در قالب بسته معیشتی برای آحاد مردم و بسته 
معیشتی برای اقشار آسیب پذیر و حقوق بگیر فراهم شده 

تا مردم برای تأمین معیشت خود دچار مشکل نشوند.
اشتغال  برنامه  جلسه  در  که  نوبخت  محمدباقر 
معیشتی  بسته  دو  این  افزود:  گسترده سخن می گفت، 
تدوین شده و آقای رئیس جمهور نیز قبل از سفر خود 

تأکید داشت که هر چه سریعتر به اجرا برسد.
برنامه  آثار مثبت  تا زمانی که مردم  ادامه داد:  وی 
کرده،  تدوین  بدبینانه  شرایط  برای  دولت  که  را  هایی 
اجرا  آنها  برای  حمایتی  معیشتی  بسته  دو  این  ببینند 

خواهد شد.
رئیس سازمان برنامه و بودجه درباره اشتغال و تولید 
گفت: نوسان در بازار ارز و دسترسی به آن و تعدیل قیمت 
ارز برای واحدهای تولیدی محدودیت هایی را ایجاد می 
کند و سیاست های دولت در جهت فعال نگه داشتن این 

واحدهای تولیدی است.
آماده  شرایط  بدترین  برای  باید  داد:  ادامه  نوبخت 
باشیم و ما در سازمان برنامه و بودجه برنامه ای برای این 
شرایط بدبینانه تدوین کردیم تا در شرایطی که دریافتی 
ها به حداقل برسد چطور باید هزینه ها را مدیریت کنیم.

وی گفت: باید برای شرایط خوش بینانه هم امیدوار 
بودجه  و  برنامه  سازمان  هم  شرایط  این  برای  و  باشیم 

برنامه هایی را در نظر دارد.
به آن توجه  باید  افزود: موضوع دیگری که  نوبخت 
شود آثار سوء تحریم ها در زندگی مردم است و ما باید 
مشکلات معیشتی مردم را از آنها دور کنیم یا به حداقل 

برسانیم.
وی با اشاره به بسته حمایتی از تولید گفت: ما بسته 
حمایتی از پیمانکاران و همکاران خود را نیز در نظر داریم 
ما  با  که  افرادی  هستند  دسته  دو  ما  همکاران  این  که 
قرارداد دائمی دارند و افرادی که کار سازندگی می کنند 

و در کارگاه ها کار می کنند.

رئیس سازمان برنامه و بودجه افزود: پرداختی ها به 
طرح های عمرانی در سال جاری چندین برابر سال قبل 
است و امسال تا کنون ۲۵ هزار میلیارد تومان به طرح 
های عمرانی پرداخت کرده ایم که گاهی این رقم در سال 

های گذشته در کل سال بسیار کمتر از این رقم بود.
نوبخت با بیان اینکه در بحث اشتغال منابع مفیدی 
در اختیار داریم، گفت: باید از این منابع در جهت ایجاد 
سیاست های شغلی استفاده کنیم و امیدواریم با برگزاری 
آثار  ها  استان  ریزی  برنامه  و  هماهنگی  جلسات  این 

مطلوبی را برای مردم داشته باشیم.
سال  بودجه  گفت:  بودجه  و  برنامه  سازمان   رئیس 
های  تحریم  و  المللی  بین  شرایط  به  توجه  با  آینده 
ضمن  شد،  خواهد  آماده  شرایط  بدترین  برای  احتمالی 

اینکه شرایط مطلوب را هم در نظر خواهیم گرفت. 
به  توجه  با  را   ۱۳۹۸ سال  بودجه  داد:  ادامه  وی 
شرایط  برای  احتمالی  تحریم های  و  رو  پیش  شرایط 
سخت از لحاظ درآمدهای نفتی و سایر درآمدها تدوین 
می کنیم تا بتوانیم پاسخگوی هزینه ها به ویژه هزینه های 
اجتناب ناپذیر بوده و آن را مدیریت کنیم. در عین حال 
که شرایط مناسب و خوشبینانه را هم مد نظر داشته و در 

مورد آن برنامه ریزی می کنیم.

مدیرکل دفتر برنامه ریزی و اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی گفت: 
افزایش قیمت مسکن تقریبا به حد نهایی رسیده و از این به بعد کشش رشد 
قیمت وجود ندارد؛ مگر اینکه اتفاقات عجیب و غریبی در حوزه اقتصاد کلان 
رخ دهد. علی چگینی صبح دیروز در نشست خبری اظهار کرد: بخش مسکن 
یک بخش تاثیرپذیر از مسائل خرد و کلان اقتصاد است. تا پیش از سال ۱۳۹۶ 
بر اساس قیمت های ثابت، قیمت واقعی مسکن ۳۰ درصد کاهش یافت اما از 
نیمه دوم سال ۱۳۹۶ با توجه به رشد نقدینگی، مراودات تجاری و تغییرات 
اقتصاد کلان تغییر قیمت ها در حوزه مسکن آغاز شد و در شهر تهران به حدود 
۶۰ درصد رسید. همین موضوع باعث شد تا ارزش افزوده بخش مسکن بالا 
برود، پروانه های ساختمانی افزایش یابد، معاملات و قیمت هم روند تدریجی 

رشد را آغاز کند و تا حدودی از رکود خارج شدیم.
وی افزود: با این وجود معتقدم افزایش قیمت مسکن تقریبا به حد نهایی 
خود رسیده و کشش و افزایش مجدد وجود ندارد. مگر اینکه اتفاقات عجیب 
و غریبی در حوزه اقتصاد کلان بیفتد. با توجه به ایجاد ارزش افزوده، گرایش 

به سمت تولید مسکن، مثبت شده است.
فردا برنامه توسعه شهر تهران تقدیم شهرداری می شود 

توسعه  و  برنامه ریزی  معاون  میرزایی  حجت الله  نشست  این  ادامه  در 
برنامه توسعه شهر تهران  با اعلام این خبر که فردا  شهری شهرداری تهران 
تقدیم شهرداری می شود، گفت: در یک دوره ای مسکن ۸۰ درصد درآمدهای 
شهرداری تهران را تامین می کرد این روند از اوایل دهه ۷۰ شروع شد و در ۱۰ 
سال اخیر با زیر پا گذاشتن همه قوانین و مقررات و با هدف تامین مالی برای 
پروژه هایی که مشخص نبود چقدر به نفع شهروندان است، به اوج خود رسید.
وی ادامه داد: هم اکنون بخش مهمی از برنامه شهرداری در قالب نوسازی 

بافت فرسوده است که بین دولت و شهرداری توافق صورت گرفته. در این بین 
پروژه هایی وجود دارد که به بهبود عدالت شهری کمک می کند. در حال حاضر 
همه ساختمان هایی که بالاتر از ۱۱ طبقه بوده، متوقف شده اما پروانه هایی که 
از قبل وجود داشته و مسیر قانونی را از طریق کمیسیون ماده ۵ طی کرده اند، 

طبیعی است که ادامه پیدا می کنند.
آخرین وضعیت سامانه ملی املاک و اسکان 

املاک  ملی  سامانه  راه اندازی  کارهای  اینکه  بیان  با  چگینی  ادامه،  در 
با توجه به تکلیف قانونی پیش می بریم، گفت: برای این منظور  و اسکان را 
تاکنون ۶۰ تا ۷۰ جلسه تشکیل داده ایم اما موضوع این است که این بخش 
تمام  نیست.  بخش  یک  به  معطوف  آن  اطلاعات  و  است  وزارتخانه  از  فراتر 
به  و  این سامانه متصل شوند  به  باید  با بخش مسمکن  مرتبط  دستگاه های 
در  کار  باشد.  بهره برداری  قابل  که  نرسیده  مرحله ای  به  هنوز  دلیل  همین 
سازمان ملی زمین و مسکن با همکاری بخش خصوصی در حال انجام است 

که اگر به مرحله نهایی برسد معتقدیم باید به شهرداری سپرده شود.
مالیات خانه های خالی چندان موثر نیست

مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن با بیان اینکه مالیات خانه های خالی آنقدرها 
که در بوق و کرنا قرار گرفته، تاثیرگذار نخواهد بود، گفت: با این وجود اگر 
سامانه املاک و اسکان راه اندازی شود، به برنامه ریزی در حوزه مسکن و رفاه 
بتواند  که  نیست  چندانی  رقم  خالی  خانه های  مالیات  البته  می کند.  کمک 

اثرگذاری داشته باشد.
بازآفرینی  و شهرسازی،  راه  وزارت  اصلی  کرد: سیاست  تصریح  چگینی 
شهری که کارها در این خصوص آغاز شده اما وزارتخانه قصد ندارد باری به 
این زمینه توسعه  تورم شود. در  افزایش  به  به منجر  دولت تحمیل کند که 

ابزارهای مالی و توسعه بازار سرمایه را دنبال می کنیم. در برنامه پنجم بخش 
بهسازی و نوسازی قرار دارد و دولت نیز در حوزه کم درآمدها، مسکن اجتماعی 

و حمایتی را دنبال می کند.
شاخص دسترسی به مسکن ۴0 سال نیست 

وی در پاسخ به این سوال که آیا شاخص دسترسی به مسکن که قبلا 
عنوان می شد، ۱۲ سال است، به ۴۰ سال افزایش پیدا کرده، گفت: اگر رشد 
قیمت مسکن را در کل کشور ۳۰ درصد و یا حتی در شهر تهران ۶۰ درصد 
به  دسترسی  شاخص  نمی رسیم.  سال   ۴۰ عدد  به  هم  باز  بگیریم،  نظر  در 
مسکن در ایران با نوساناتی طی سال های گذشته بین ۸ تا ۱۲ سال متغیر 
بوده است. ممکن است در دوره هایی که قیمت ها افزایش می یابد، این شاخص 
افزایش رقم تسهیلات، آن را کاهش داد.وی درباره  به  بالا برود که می توان 
دستاورد همایش سیاست های توسعه مسکن در سال های گذشته گفت: این 
همایش ها برای سیاستگذاری نیست بلکه هدف آن هم اندیشی است. مثلا یکی 
از برنامه ها که طی سال های گذشته در این همایش دنبال می شد، صندوق 
پس انداز مسکن یکم بود که به اجرا درآمد و هم اکنون می بینیم که یکی از 

ابزارهای خوب در حوزه تامین مالی بخش مسکن محسوب می شود.

در  اجرایی  غیرقابل  و  بزرگ  مانع  گفت:  شهرسازی  و  راه  وزیر  معاون 
پردیس وجود ندارد، تمامی پروژه های آن قابل اجراست و تنها نیاز به اعتبار 

و زمان کافی دارد.
به گزارش وزارت راه و شهرسازی، حبیب اله طاهرخانی، معاون وزیر راه 
و شهرسازی و مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید در مراسم تودیع و 
معارفه مدیرعامل سابق و سرپرست جدید شرکت عمران شهر جدید پردیس 
اعلام کرد: ساخت۸۲ هزار واحد مسکن مهر در آخرین سال دولت دهم در 
شهر جدید پردیس آغاز شد که به دلایل جغرافیایی و تأخیر در زمان اجرای 
آن نسبت به سایر سایت ها مسکن مهر از ویژگی های خاصی برخوردار بود به 
همین دلیل از همان ابتدا با مسائل عجیبی روبه رو شد که خوشبختانه امروز 

بسیاری از آن ها رفع شده است.
طاهرخانی با اشاره به افزایش ناگهانی قیمت ها در زمان آغاز پروژه مسکن 
پردیس  مهر  بیان کرد: مختصات سایت مسکن  پردیس در همان سال  مهر 
بسیار خاص بوده و شرایط آن با شهر جدید پرند کاملا متفاوت است به همین 

دلیل به نتیجه رساندن آن نه تنها به زمان بیشتری نیاز داشت بلکه هزینه 
بسیار بیشتری نیز نسبت به سایر شهرها می طلبید.

اتخاذ روش مناسب تأمین مالی را راه حل  معاون وزیر راه و شهرسازی 
اصلی تکمیل پروژه های این شهر جدید دانست و گفت: مانع بزرگ و غیرقابل 
تنها  و  اجراست  قابل  آن  پروژه های  تمامی  ندارد،  وجود  پردیس  در  اجرایی 
نیاز به اعتبار و زمان کافی دارد، خوشبختانه با وجود تمام مشکلات موجود 
روند کاری در ۵ سال گذشته در پردیس مثبت بوده و فعالیت در این شهر به 

صورت شبانه روز و پیوسته ادامه داشته است.
با تأکید براهمیت استفاده از  مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید 
منابع داخلی شرکت در پیشبرد پروژه ها بیان کرد: قطعا پیگیری برای جذب 
منابع ملی ادامه دارد اما نکته مهم آن است که همه از شرایط خاص کشور 
مطلع بوده و نمی توانیم انتظار اتفاق خارق العاده ای را داشته باشیم پس باید 
تلاش کنیم شرایط لازم برای استفاده از جذب منابع مالی و اعتبارات داخلی 

در پیشبرد پروژه ها فراهم شود.
مجوزهای  اخذ  اقدامات،  سازماندهی  خود  سخنان  ادامه  در  طاهرخانی 
لازم و استفاده از روش مناسب در استفاده از منابع داخلی را در تحقق اهداف 
پردیس امری ضروری دانست و گفت: در این مسیر درخواست ما از پیمانکاران 
آن است تا به هیچ وجه پروژه ای را متوقف نکنند چرا که مخاطبان ما مردم 
بوده و اقدامات باید به نحو احسن و بدون هیچ توقفی ادامه پیدا کند که من 

اطمینان دارم در این مسیر موفق خواهیم شد.
بدون  و  توان  حد  در  باید  ذیربط  های  بخش  همه  داد:  ادامه  طاهرخانی 
کوچک ترین سستی موضوعات را پیش برده و مطالعات واقعی مردم را عملی کنند، 
به طور مثال شرکت عمران شهرهای جدید هیچ وظیفه قانونی در ساخت مدارس 
در شهرهای جدید نداشت اما بنا بر مسئولیت اجتماعی خود اقدام به احداث ان ها 

کرد که انتظار می رود سایر بخش های نیز اینگونه عمل کنند.

مشاور وزیر جهاد کشاورزی و مجری طرح گندم کشور گفت:برای سال 
زراعی ۹۸-۹۷ تولید حدود ۱۴ میلیون تن گندم هدف گذاری شده است و 

میزان پرداخت مطالبات کشاورزان گندمکار نیز از مرز ۷۶ درصد گذشت.
»اسماعیل اسفندیاری پور« در شصت و یکمین جلسه فنی گندم اظهار 
داشت: امسال نزدیک به ۹.۵ میلیون تن گندم به ارزش ۱۲ هزار و ۵۱ میلیارد 
تومان از کشاورزان خریداری شده که مبلغ ۹ هزار و ۵۵۷ میلیارد تومان به 

میزان حدود ۷۶.۴ درصد از مطالبات کشاورزان تاکنون پرداخت شده است.
به  منابع  تامین  با  هم  تومان  میلیارد  و ۹۴۳  هزار   ۲ افزود: حدود  وی 

کشاورزان ذیربط پرداخت خواهد شد.
مجری طرح گندم تصریح کرد: سال زراعی جدید تولید ۱۴ میلیون تن 
گندم هدف گذاری شده که انتظار می رود با تلاش کشاورزان و مدیریت به 

موقع مزارع و سازگاری شرایط آب و هوایی به این هدف دستیابیم.
اسفندیاری پور گفت: امسال بالغ بر ۴۸۰ هزار تن انواع بذور گندم تهیه 

و تدارک دیده شده و کمبودی در این زمینه وجود ندارد.
اتکایی  افزایش ضریب خود  افزود: حجم ابلاغی طرح  این مقام مسئول 
گندم طی نامه ای به استان ها ارسال شده و باید در کوتاهترین زمان توزیع 

شهرستانی و دهستانی آن انجام گیرد.
از  اسفندماه  اواخر  از  سال  هر  گندم  تضمینی  خرید  ایرنا،  گزارش  به 
شهرستان سرباز در استان سیستان و بلوچستان و مناطق گرمسیر آغاز می 
شود و تا روزهای پایانی مهرماه در دیگر استان های کشور )از سواحل خزر تا 

مناطق سردسیر( ادامه دارد.
بر اساس مصوبه شورای اقتصاد در سال زراعی ۹۷-۹۶ هر کیلوگرم گندم 
معمولی )نان( با افت مفید چهار درصد و افت غیرمفید ۲ درصد به مبلغ ۱۳ 

هزار ریال )یک هزار و ۳۰۰ تومان( و گندم دوروم ۱۳ هزار و ۳۰۰ریال )یک 
هزار و ۳۳۰ تومان( خریداری شد.

تحویلی  گندم  کشور  سراسر  در  خرید  مرکز   ۱۵۰ و  هزار  یک  امسال 
کشاورزان را خریداری می کنند.

پارسال نزدیک به ۹ میلیون تن گندم به ارزش بیش از ۱۱۴ هزار میلیارد 
گندم  تن  هزار   ۵۹۰ و  میلیون   ۱۴ نیز   ۱۳۹۵ سال  و  شد  خریداری  ریال 
تولید و ۱۱ میلیون و ۵۲۵ هزار تن به ارزش بیش از ۱۴۵ هزار میلیارد ریال 

خریداری شده بود.
به گفته یزدان سیف مدیرعامل شرکت بازرگانی دولتی ایران؛ میانگین 
دریافتی کشاورزان گندمکار امسال به ۲۲۷ میلیون ریال رسیده در حالی که 
سال گذشته ۲۲۲ میلیون ریال بود که ۱۷ درصد افزایش درآمد گندمکاران 

را در پی داشته است.
سال زراعی از آغاز مهرماه هر سال آغاز می شود و تا پایان شهریور سال 

بعد ادامه دارد.
مردادماه  اواخر  در  باید  سال  هر  کشاورزی  جهاد  وزارت  قانون  طبق 
قبل  تا  دهند  ارایه  دولت  به  را  خود  شده  کارشناسی  تضمینی  خرید  نرخ 
کشاورزان  به  ها  نرخ  شهریورماه  پایان  تا  و  جدید  زراعی  فصل  شروع  از 

اعلام شود.
محصولات  تضمینی  خرید  پیشنهادی  نرخ  کشاورزی  جهاد  وزارت 
کشاورزی از جمله گندم را در اوایل شهریورماه تعیین و به شورای اقتصادی 
ارایه می دهد تا قبل از شروع فصل کشت نرخ خرید تضمینی به کشاورزان 
اعلام شود که امسال این مهم همچنان در دست بررسی های کارشناسی در 

شورای اقتصاد قرار دارد و تاکنون اعلام نشده است.

نوبخت در جلسه برنامه اشتغال گسترده اعلام کرد:

تهیه بودجه ۹۸ برای بدترین شرایط

مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن:

مسکن کشش افزایش قیمت ندارد

معاون وزیر راه و شهرسازی:

پیمانکاران تحت هیچ شرایطی پروژه ای را متوقف نکنند

مشاور وزیر جهاد کشاورزی:

تولید 14 میلیون تنی گندم هدف گذاری شد


